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رهایی بابک از اعدام
مجازات زنجانی به 20 سال حبس تبدیل شد

ادامه در صفحه  2

رویا فروشی برای کسب ثروت 
یک شبه پولدار شدن، یک ماهه رتبه برتر کنکور 
شدن، چاقی و لاغری فوری در عرض یک هفته و 
... تبلیغاتی هستند که این روزها بسیار زیاد با آن ها 
و  تبلیغاتی  فراوان  پیامک های  از  می شویم.  مواجه 
آگهی های اینترنتی و تبلیغات عجیب و غریب فضای 
مجازی گرفته تا انواع رسانه ها،  همگی پر شده اند از 
تبلیغاتی با این مضامین و جالب تر  آنکه خدمات 
خود را هم  تضمین می کنند  و البته گویی نظارت 
خاصی هم برایشان وجود ندارد و متاسفانه  هر روز 
تر  شوربختانه  و  می شود  افزوده  تعدادشان  به  هم 
آنکه مخاطبان بسیاری هم دارند و بسیاری از مردم 
با رویای یک شبه موفق شدن فریب اینگونه تبلیغات 
را می خورند و هزینه های مالی و زمانی و متاسفانه 
خیلی از اوقات روانی بسیاری را بابت اینگونه تبلیغات 

می پردازند. 
به تازگی هم متاسفانه  پای برخی  سلبریتی ها و بلاگر 
های معروف  به اینگونه تبلیغات باز شده و این گونه 
افراد سود جو هم نقش پر رنگی در تشویق و اعتماد  
مردم به پذیرش  این گونه تبلیغات دارند! سلبریتی ها 
برایشان  نظارت خاصی  متاسفانه   بلاگرهایی که  و 
وجود ندارد، هر چه  دلشان  می خواهد می گویند و 

تبلیغ می کنند و البته مالیاتی هم نمی پردازند!
سواد  بودن  کم  و  مطالعه  سرانه   بودن  پایین 
رسانه ای، افزایش روحیه فست فودی )روحیه ای که  
تحمل صبر ندارد و می خواهد همه چیز را به سرعت 
همانند فست فود به دست بیاورد(، شرایط اقتصادی 
این روزهای مردم  و از همه  مهم تر نبود نظارت کافی 
و نبود دغدغه مندی لازم فرهنگی می توانند  از علل  

افزایش اینگونه تبلیغات  و جذب  مردم  باشد.

آرین احمدی سرمقاله

عضو کمیسیون ویژه بررسی لایحه عفاف و حجاب، با اشاره 
به اجرای طرح نور در کشور و احتمال موازی کاری با لایحه 
قانون مجازات  ارشاد، بحث  عفاف و حجاب گفت: »گشت 
اسلامی، ماده ۶۳۸ و تبصره آن، مصوبات شورایعالی انقلاب 
فرهنگی به قوت خودش باقی است. لایحه عفاف و حجاب 

زمانی که ابلاغ شود، در جهت تقویب طرح نور است.«
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، »لایحه عفاف و حجاب« 
همچنان سرگردان بین شورای نگهبان و مجلس است، ایرادات 
یکی بعد از دیگری از شورای نگهبان به مجلس می رسد و 
بعد از مرتفع شدن، بار دیگر لایحه دوباره به شورای نگهبان 
می رود. این رفت و برگشت ها طی چند ماه اخیر هنوز به 
خروجی نهایی نرسیده است و شورای نگهبان تن به تایید نهایی 
این لایحه نداده است. موسی غضنفرآبادی، رئیس کمیسیون 
قضایی مجلس شورای اسلامی، با اشاره به آخرین وضعیت 
لایحه عفاف و حجاب گفته بود؛ »کمیسیون قضایی ایرادات 
شورای نگهبان به لایحه عفاف و حجاب را برطرف و مجددا این 
لایحه را به شورا ارسال کرده است و هم اکنون منتظر اظهار نظر 
شورای نگهبان هستیم. عمده ایرادات شورای نگهبان به لایحه 
عفاف و حجاب مربوط به مواد ۴۷ تا ۴۹ این لایحه می شد که 

به بحث میزان مجازات ها پرداخته است.«
چرا کسی لایحه عفاف و حجاب را گردن نمی گیرد؟

در چنین فضای مبهمی بر سر این لایحه، سخنگوی دولت 

سیزدهم امروز در اظهاراتی که کیهان منتشر کرد، مدعی شده 
است که دولت برای مقابله با بی حجابی معطل نمی ماند. او 
در اظهاراتی عجیب تر گفته است؛ »شاید ضرورتی به تصویب 
قانون نداشته باشیم و هیچ الزامی نبود که این مسئله معطل 
مانده باشد تا یک قانون تصویب شود که اقدامی در این زمینه 
انجام بگیرد. قبلاً رفت وبرگشت هایی در این زمینه انجام شده 
بود و مذاکراتی در جلسات نهادهای مختلف صورت گرفته بود 

و لایحه ای از سوی مرجع قضائی تقدیم دولت شد.«
این اظهارات بهادری جهرمی، به نوعی تایید کننده گفته های 
هفته های اخیر برخی تحلیلگران است. آنجا که می گویند نه 
دولت رئیسی نه قوه قضاییه حاضر نیستند این لایحه، به گردن 

بگیرند.
گفتگو  در  دوازدهم  مجلس  منتخب  تاجگردون،  غلامرضا 
با خبرگزاری خبرآنلاین این نکته را تاکید کرده بود و غلامرضا 
با خبرگزاری  نوری قزلجه، نماینده بستان آباد، هم در گفتگو 
و  عفاف  قضاییه لایحه  قوه  »نه  بود؛  کرده  بیان  خبرآنلاین، 

حجاب را گردن می گیرد نه دولت رئیسی«
ایرادات شورای نگهبان به لایحه عفاف و حجاب چه بود؟

اما دولت چرا به یکباره بعد از اجرای طرح نور با محوریت 
وزیر کشور، به یکباره تصویب قانونی جدید درباره لایحه عفاف 
و حجاب را نادیده گرفته است، آنهم در شرایطی که یکی سر 

تدوین این لایحه خود دولت بوده است؟

محمدتقی نقدعلی، عضو کمیسیون ویژه بررسی لایحه عفاف 
ایرادات  با خبرگزاری خبرآنلاین، درباره  و حجاب، در گفتگو 
شورای نگهبان به لایحه عفاف و حجاب، بیان کرد: »ایرادات 
پیرامون چگونگی  به لایحه عفاف و حجاب،  نگهبان  شورای 
شناسایی به وسیله سامانه های تصویری و کیفیت شناساسایی 
توسط فراجا بود. گاهی اوقات مامور فراجا، فردی را که کشف 
حجاب کرده براساس قانون جریمه می کرد و شناسایی او بر 

اساس مشاهده کارت ملی و مشخصات او است.«
سامانه های  براساس  کار  این  اوقات،  »گاهی  گفت:  وی 
تصویری انجام می شود و شورای نگهبان این ابهام را به نسبت 
به سامانه های تصویری و چهره نگاری داشت که آیا در آن 
ها خطا وجود دارد یا خیر، بر همین اساس نماینده شورای 
نگهبان در جلسات کمیسیون حاضر شد. کیفیت سامانه های 
تصویری باید به تایید کارشناس مربوطه برسد و برای او محرز 
شود که در شناسایی افراد خطا رخ نداده است، این کارشناس 
مربوطه گزارش مفصلی از کیفیت سامانه و چهره نگاری ارائه 
کردند. البته ابهامات دیگری هم وجود داشت، مانند اصل ۷۵ 

که دولت بار مالی را قبول کرد.«
لایحه عفاف و حجاب طرح نور را تقویت می کند

با اشاره به اظهارات اخیر سخنگوی  نماینده خمینی شهر 
دولت گفت: اظهارات ایشان را دقیق ندیده ام، اجازه بدهید، 

ملاحظه کنم.

با  حجاب،  و  عفاف  لایحه  بررسی  ویژه  کمیسیون  عضو 
اشاره به اجرای طرح نور در کشور و احتمال موازی کاری 
با لایحه عفاف و حجاب گفت: »گشت ارشاد، بحث قانون 
مجازات اسلامی، ماده ۶۳۸ و تبصره آن، مصوبات شورایعالی 
عفاف  لایحه  است.  باقی  قوت خودش  به  فرهنگی  انقلاب 
و حجاب زمانی که ابلاغ شود، در جهت تقویت طرح نور 
است. در طرح نور زمانی که با یک شخص مکشفه مواجه 
می شوید که بعد از تذکر مصداق افرادی است که باید به 
مراکز ارشاد مواجه شود، اما بعد از این که این لایحه ابلاغ 
شد، اگر صرفا فعل انجام شده کشف حجاب باشد، مامور 
مربوط توسط سامانه های طراحی شده جریمه می کند، اگر 
مصداق براندازی باشد طبق این قانون در جا او را بازداشت 

می کند.«
مجازات خاصی برای سلبریتی ها و مجازات سنگین برای 

کشف حجاب سازمان یافته
وی گفت: »لذا، این قانون دست نیروی انتظامی را بازتر می 
کند و منافاتی با قوانین موجود ندارد، یک مقداری تفصیل 
بیشتری بین برهنگی، بدپوششی و برداشت روسری قائل شده 
که هر کدام از اینها درجه هنجارشکنی خاصی دارد. مجازات 
و  دولتی  ادارات  و  کارها  و کسب  ها  برای سلبریتی  خاصی 
مجازات سنگینی برای افرادی که سازمان یافته کشف حجاب 

می کنند، در نظر گرفته شده است.«

ایراد شورای نگهبان به سامانه چهره نگاری در لایحه عفاف و حجاب از زبان عضو کمیسیون ویژه 

مجازات خاص برای سلبریتی ها

خ در شرق اوکراین پیشرفت تاکتیکی ارتش سر یادداشت

اخبار

هشدار قالیباف درباره تامین ارز دارو
منظور: بازار دارو را مدیریت می کنیم

در شرایطی که رئیس مجلس شورای اسلامی نسبت به تامین ارز دارو در 
سال جاری ابراز نگرانی کرد، رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: بازار دارو از 
اولویت های دولت است ما عملکرد قابل دفاعی در حوزه دارو در سال گذشته 

داشتیم و امسال هم بازار را مدیریت می کنیم.
امروز مجلس شورای  قالیباف در جلسه علنی  ایسنا، محمدباقر  به گزارش 
اسلامی و در جریان بررسی جداول بودجه سال ۱۴۰۳ اظهار کرد: ابهامی درباره 
جداول ۱۴ و ۲۱ در خصوص نرخ ارز وجود دارد که ما همین بحث را در حوزه دارو 
داریم، باید مشخص شود که مبنای نرخ ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی و یا چهار هزار 
و ۲۰۰ تومانی چیست چون در این صورت مبلغ ریالی متفاوت می شود به خصوص 

در مورد موضوع دارو که بحث مهمی است.
داوود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز که طبق روال در زمان بررسی 
بودجه در جلسات مجلس حضور دارد، در این باره اظهار کرد: دولت مابه التفاوت 
نرخ ارز دارو را به صورت یارانه ای تامین می کند که در قالب جدول هدفمندی آمده 
است. عددی که امسال پیش بینی شده نسبت به سال گذشته افزایش داشته 
است. وی ادامه داد: مبنای ما برای تامین ارز دارو نرخ مصوب کالاهای اساسی 
است که تصویب شده دارو و کالاهای اساسی با نرخ ارز ترجیحی تخصیص پیدا 
کند که این نرخ توسط کارگروهی که در قانون آمده، تعیین می شود لذا سازوکار در 

بخش اول بودجه به تصویب رسیده و ما به آن عمل می کنیم.
قالیباف مجددا تصریح کرد: با این توضیح آقای منظور، یعنی به جای ۷۴ همت 
در جدول هدفمندی باید ۱۸۰ همت با نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان پیش بینی شود 
مگر آنکه بخواهیم سطح خرید و پشتیبانی از دارو را کاهش دهیم که این به معنای 
گران شدن دارو است. مجددا منظور توضیح داد: همانطور که سال گذشته عمل 
شد کار در دو قسمت پیش می رود یکی باید بانک مرکزی مابه التفاوت ارز ۴۲۰۰ 
تومانی را به داروخانه و شرکت های پخش دارو و تولید کنندگان بدهد و قسمت 
دوم مابه التفاوت نرخ ارز است لذا ما سازوکار سال گذشته را عینا برای دارو امسال 
اجرا می کنیم. از نظر منابع پیش بینی شده حدود ۷۵ همت امسال آمده که نسبت 
به سال گذشته افزایش داشته که کفایت می کند و می توانیم بازار دارو را با همین 
رقم مدیریت کنیم. قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه بیان کرد: 
این صحبت ها بدان معناست که بانک مرکزی مبنا را ۲۸ هزار و ۵۰۰ می گذارد و 
بخشی از اقدام در راستای سیاست های حمایتی با نرخ ۴۲۰۰ تومان است و دولت 

مابه التفاوت ریال با بانک مرکزی را تامین می کند.
وی تاکید کرد: این موضوع را همین جا می گویم اگر دولت ۱۸۰ همت برای دارو 
پیش بینی نکند وضعیت مثل پارسال می شود که ارز تامین نشده یا یارانه تسعیر 

جبران ریالی نمی شود نتیجه هم مشکل در بازار دارو است.
وی تاکید کرد: دارو، کالاهای مصرفی پزشکی و شیرخشک نیز مهم است که باید 

با سیاست های جبرانی ارز آن را تامین کنیم تا مشکلی به وجود نیاید.
منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه مجددا توضیح داد: مدیریت یارانه دارو 
مثل بازار آرد و گندم از اولویت های اصلی دولت است که ما آن را تامین می کنیم 
سال گذشته عملکرد در مدیریت دارو مثبت، موثر و قابل دفاع بود و امسال هم 
منابعی را پیش بینی کردیم. سازوکار تخصیص هم همان چیزی است که مجلس 

شورای اسلامی در بخش اول بودجه تصویب کرده است.

مقدار و جزئیات پرداخت ارز به زائران حج تمتع امسال 
اعلام شد

بانک مرکزی مقدار و جزئیات پرداخت ارز به زائران حج تمتع امسال را اعلام 
کرد.

به گزارش ایسنا، بانک مرکزی اعلام کرد: با توجه به شروع سفرهای زائران 
 حج سال ۱۴۰۳ و ضرورت تامین  ارز مورد نیاز زائران گرامی، تأمین و پرداخت ارز 
)به صورت اسکناس( به مبلغ ۵۰۰ )پانصد( یورو یا معادل آن در سال جاری با نرخ 
فروش اسکناس  مرکز مبادله ارز و طلای ایران، به زائران حج تمتع معرفی شده 
از سوی سازمان حج و زیارت انجام خواهد شد. پرداخت ارز به زائران یادشده در 
محل شعب بانک های منتخب بوده و تأمین ارز به میزان فوق محدودیتی بابت 

تأمین ارز مسافرتی در همان سال برای زائران مذکور ایجاد نمی نماید.

امین جمشیدزاده
جنگ فرسایشی روسیه و اوکراین که از فوریه۲۰۲۲ میلادی رسماً آغاز شد و ارتش 
سرخ روسیه دو استان دونتسک و لوهانسک را ضمیمه قلمرو و خاک خویش کرد و 
به تازگی ضلع سوم آن یعنی شهر صنعتی آودیئیفکا را نیز به مثلث پیشروی خویش 
اضافه کرده است که در آن برهه متحدان غربی و اروپایی اوکراین را بشدت از مواضع 
روس ها در میدان نبرد خشمگین کرد و سیر تصاعدی کمک های آمریکا و ناتو به کی 
یف از همان آغاز و بر طبل جنگ کوفتن بیشتر روس ها روندی تصاعدی در میدان 
نبرد گرفت، ولی عملا از آغاز حمله حماس به اسرائیل در هفتم اکتبر۲۰۲۳ میلادی 
»۱۵ مهرماه ۱۴۰۲ هجری شمسی« به یکباره تحول میدانی جنگ روسیه و اوکراین به 
محاقی ناخواسته فرو رفت و توجه آمریکایی ها و شرکای غربی و اروپایی اش بر جنگ 
فلسطین و اسرائیل در خاورمیانه نشست و با دیدارهای پی در پی مقامات رسمی 
این کشورها و سران آنها از سرزمین های اشغالی در کنار جنایت ها و آپارتاید بی بی 
ایستادند؛ ولی حالا پس از وارد شدن به هشتمین ماه جنگ در سرزمین های اشغالی 
و تظاهرات های داخلی علیه بنیامین نتانیاهو و حزب متبوع او» لیکود« و تقابل آشکار 
لاپید و حریدی ها »یهودیان فوق ارتدوکس« با او و شکایت در دادگاه بین المللی لاهه 
علیه او و تظاهرات های گسترده جهانی در آمریکا، بریتانیا، اسپانیا، فرانسه و... و به 
ویژه تحصن و تظاهرات دانشجویان در دانشگاه های مختلف جهان و بازداشت بسیاری 
از آن ها بوسیله پلیس؛ حالا دیگر بار نگاه آمریکا و متحدانش با تصویب بسته کمکی 
۶۰ میلیارد دلاری بوسیله مجلس سنای آمریکا به طرف اوکراین برگشته است و در ادامه 
باید دید که آمریکا چگونه می خواهد تعادل و موازنه قوا در این دو جبهه حساس و 

درگیر جنگ های فرسایشی و تحلیل برنده می خواهد برقرار کند.
نیروهای روسیه دست کم در سه نقطه در امتداد جبهه شرق اکراین به دستاوردهای 
بیشتری دست یافته و از جمله برای نخستین بار در چند ماه گذشته، در نطقه خارکیف 
پیشروی کرده اند؛ موضوعی که بار دیگر نیاز  کی یف به مهمات و تسلیحات از سوی 
آمریکا و سایر متحدانش را برجسته کرده است. پیشرفت های تاکتیکی روسیه اکنون 
روزانه است و نشان دهنده سرعت جدید در میدان جنگ از زمان سقوط شهر صنعتی 

آودیئیفکا در ماه فوریه است. دستاوردهای روس ها عموماً اندک هستند.از چند صد متر 
قلمرو تا شاید حداکثر یک کیلومتر،اما معمولاً این دستاوردها به طور همزمان در چندین 
مکان اتفاق افتاده است. در همین حال؛تلفات اوکراین با انتقاد وبلاگ نویسان نظامی 
بانفوذ و تحلیلگران این کشور از اخبار رسمی نیروهای مسلح در جبهه همراه شده 
است؛یکی از جبهه های اصلی که روسیه در آن فعالیت بیشتر دارد، منطقه دونتسک 
است؛دبیرکل ناتو در سفری اعلام نشده به کیف رفته است و در این بحبوحه، سفر غیر 
منتظره او جریان ارسال تسلیحات به اوکراین به گفته او افزایش خواهد یافت. دبیرکل 
ناتو با بیان اینکه کشورهای عضو این سازمان در ماه های گذشته به وعده های خود 
برای کمک نظامی به اوکراین عمل نکرده اند به رسانه ها گفته است که جریان ارسال 
تسلیحات و مهمات به اوکراین به زودی افزایش خواهد یافت؛دبیرکل ناتو روز دوشنبه 
۲۹ آوریل در سفری اعلام نشده به کی یف با ولادیمیر زلنسکی، رئیس جمهوری 
اوکراین دیدار کرد؛سفر روز دوشنبه استولتنبرگ به اوکراین،سومین سفر او به این کشور 
از زمان حمله نظامی روسیه در فوریه ۲۰۲۲ میلادی است. این سفر در زمانی انجام 
شده است که اوکراین در میدان نبرد با دشواری روبرو شده است. پس از شکست 
ضد حمله اوکراین در سال گذشته، نیروهای روسیه تا حدی به علت کاهش ارسال 
تسلیحات و مهمات غربی به اوکراین ابتکار عمل را در دست گرفته بودند؛ او گفته 
است که آمریکا ۶ ماه وقت صرف کرد تا بسته کمک خود به اوکراین را تصویب کند و 
متحدان اروپایی مهماتی را که ما وعده داده بودیم، تحویل نداده اند؛اما اکنون مطمئن 
هستم که همه چیز تغییر خواهد کرد. اشاره استولتنبرگ به تصویب بسته کمک مالی 
آمریکا به اوکراین در مجلس سنای این کشور به ارزش بیش از ۶۰ میلیارد دلار است 
که جو بایدن رئیس جمهوری آمریکا بلافاصله آن را امضا کرد و به قانون تبدیل شد؛ 
ریشی سوناک نخست وزیر بریتانیا هفته گذشته از تعهد بی سابقه به اوکراین خبر داده 
بود. استولتنبرگ همچنین گفته است که آلمان با ارائه یک سامانه جدید پدافند هوایی 
پاتریوت به اوکراین موافقت کرده و هلند نیز کمک های خود را به کی یف افزایش داده 
است. او یادآور شده است که انتظار دارد تعهدات جدید دیگری در راه باشد؛ دبیرکل 
ناتو گفته است که روس ها بهای گزافی برای دستاوردهای ارزی حاشیه ای پرداخت 

کرده اند؛اوکراین همچنان می تواند اوضاع را تغییر دهد؛او با اشاره به عقب نشینی های 
اوکراین در میدان نبرد گفته است که برای پیروزی این کشور دیر نیست،به شرطی 
که متحدان ناتو آنچه را قول داده بودند انجام دهند و این تعهدات را به تحویل واقعی 
تسلیحات و مهمات به اوک راین تبدیل کنند. با عقب نشینی نیروهای اوکراین و تلفات 
انباشته شده آنها وبلاگ نویسان نظامی مانند میروشنیکوف و پایگاه دیپ استیت، اطلاع 
رسانی رسمی اوکراین را هدف گرفته و نیروهای مسلح را به اطلاع رسانی غیر واقعی 
فزاینده از میدان نبرد متهم کرده اند. بسیاری از تحلیلگران غربی به همراه  مقامات 
اوکراینی سرعت فزاینده پیشروی های فعلی روسیه را به عنوان تمرینی برای یورشی بزرگ 
در ادامه بهار امسال قلمداد می کنند؛ همچنین گمان بر این است که مسکو می خواهد 
از مزیت مهم خود یعنی داشتن مهمات بیشتر،قبل از رسیدن تدارکات تازه آمریکا به 
اوکراین استفاده کند. در این راستا مؤسسه مطالعات جنگ آی اس دبلیو،چنین ارزیابی 
کرده است که اوکراین با شکست های کوتاه مدت بیشتری روبرو خواهد شد،گرچه 
شکسته راهبردی بزرگ نخواهد بود؛نوشته است نیروهای روسیه احتمالاً در هفته های 
آتی به دستاوردهای تاکتیکی قابل توجهی دست خواهند یافت. اگرچه اوکراین منتظر 
کمک های امنیتی ایالات متحده برای رسیدن به جبهه است؛ اما بعید است که روسیه 
بتواند بر دفاع اوکراین غلبه کند؛ دیگر ضعف کمی عمده اوکراین که از جمله دلایل 
تحولات ناخوشایند اخیر در میدان نبرد بوده است، نیروی انسانی است؛ قانون جدید 
بسیج نیروها در اوکراین از ماه آینده اجرایی می شود و انتظار می رود روند حذف وظیفه 
را بهبود ببخشد؛ اما برخلاف روسیه همواره استعداد نیروهایش را بیشتر از تعداد واقعی 
اعلام می کند.کی یف نشان داده است که تمایل کمی به گفتن آشکار شمار سربازان 
مورد نیازش ندارد؛ رابرت لی از مؤسسه تحقیقات سیاست خارجی، در شبکه اجتماعی 
ایکس )توییتر سابق( نوشته است، البته کیفیت جنگنده های روسی متفاوت است،اما 
مزیت یک مشکل جدی است، بدون نیروی انسانی؛برای روسیه امتیاز توپخانه و نیروی 
هوایی برای دستیابی به اهدافش در میدان نبرد کافی نخواهد بود. وضعیت نسبی 
نیروی انسانی احتمالاً مهم ترین عاملی است که مسیر جنگ را تعیین می کند؛ به ویژه 

اگر روسیه بتواند روند فراخوان ۲۰ تا ۳۰ هزار سرباز در ماه را حفظ کند.

رنج هایی که بررنج هایی که بر  دوشدوش
کارگران استکارگران است
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رابط مهمی به نام عمان

شرح در صفحه  11

چرا مسقط برای ایران و آمریکا مهم است؟

گروه بین الملل- پیش از حمله پهپادی و موشکی ایران به اسرائیل در ۱۳ آوریل، تهران به واشنگتن اطلاع 
داده بود که در پاسخ به حمله هوایی به ساختمان سفارتش در دمشق از افزایش قابل توجه تنش اجتناب 
خواهد کرد. این پیام توسط عمان منتقل شده بود. بحران فعلی در خاورمیانه، وضعیتی است که مقام های 

عمانی سال هاست برای اجتناب از آن تلاش کرده اند.
کانورسیشن در مطلبی به قلم کریستین کواتس اولریشن محقق انستیتوی بیکر در دانشگاه رایس نوشت: 
پیش از حمله پهپادی و موشکی ایران به اسرائیل در ۱۳ آوریل، تهران به واشنگتن اطلاع داده بود که در 
پاسخ به حمله هوایی به ساختمان سفارتش در دمشق از افزایش قابل توجه تنش اجتناب خواهد کرد. این 

پیام توسط عمان منتقل شده بود.
بحران فعلی در خاورمیانه، وضعیتی است که مقام های عمانی سال هاست برای اجتناب از آن تلاش کرده اند. 
عمان، کشوری در جنوب تنگه هرمز و دارای روابط دفاعی و امنیتی نزدیکی با ایالات متحده و بریتانیا از این 
موضوع به خوبی آگاه هست که حملات تلافی جویانه متقابل ریسک یک جنگ گسترده را که می تواند پای 

کل کشورها و بازیگران غیردولتی منطقه را به این درگیری بکشد، افزایش می دهد.
افزایش بیشتر تنش بین تهران و تل آویو چنین نتیجه ای در پی خواهد داشت. اما در عین حال به ویژه با 
توجه به عدم وجود کانال های رسمی دوجانبه برای گفتگو و کاهش تنش چنین نتیجه ای می تواند حاصل 

یک اشتباه محاسباتی یا سوء تفاهم باشد.
این همان جایی است که نقش افرینی عمان آغاز می شود. این کشور حاشیه خلیج فارس سال هاست که بی 
سر و صدا مشغول ایجاد سابقه در زمینه کاهش تنش های منطقه ای از طریق دیپلماسی بوده است. عمان 
از زمان حمله 7 اکتبر حماس نیز این نقش را ادامه داده است. در ماه های بعد از آغاز حمله اسرائیل به غزه 
عمان گفتگوهایی را در سطح بالا با ایران برگزار نموده، میزبان دیوید کامرون، وزیر امور خارجه بریتانیا بوده 

و خواستار برقراری آتش بس در غزه شده است. 

مسؤولان اجازه ندهند 
کارخانه ای تعطیل شود

 فرار بانک ها از تله
وام مسکن

 تهران بدون
اتاق امن

رئیسی در جشنواره ملی تقدیر 
از کارگران نخبه:

چرا بانک ها از پرداخت تسهیلات 
مسکن طفره می روند؟

زلزله سنگین در پایتخت چه 
فاجعه ای را رقم می زند؟
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